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Během léta se podařilo získat několik dalších zajímavých pozemků. Nejen vykoupit; v poslední době se 
stále častěji setkáváme i s nabídkami darování pozemků. 

U Kuchyňky – třicáté Místo pro přírodu

Za jednotlivými výkupy stojí různé příběhy. Někdy 
mnohaletá péče nebo výzkum dané lokality, 
někdy naléhavé volání o pomoc. Třicáté Místo pro 
přírodu má příběh trochu neobvyklý. Kolegové 
z Pozemkového spolku Mokřady si všimli inzerátu, 
v němž se za poměrně rozumnou cenu nabízel 
prodej louky. A protože louka leží u potoka, řekli 
si, že by to mohlo být vhodné místo pro 
vybudování tůní. Zkontaktovali prodávajícího, 
zjistili, že nabídka stále platí, a jelikož nedisponují 
dostatečným obnosem, obrátili se na Místo pro 
přírodu.  

V květnu jsme se byli na louce podívat. To, co 
jsme objevili, nás překvapilo. Na zhruba hektarové 
ploše se nachází jemná mozaika suchých a 
mokrých míst. Někde se člověk boří do bahna a 
hned vedle úplně suchý ostrůvek s vystupujícími 
žulovými balvany. I sama louka je jakýmsi 
ostrůvkem, enklávou vklíněnou mezi les a 
břehové porosty potoka Oslavičky. Přesně 
takováto místa zvyšují rozmanitost naší krajiny a 
přesně taková místa mizí před očima. Buď pro 
obtížnou obhospodařovatelnost zarůstají nebo 
jsou cíleně zalesňovány, aby „přinášely nějaký 
užitek“. Příroda má ale ráda rozmanitost. Z čím 
menších, různorodějších ploch je krajina složena, 

tím vhodnější poskytuje podmínky pro větší 
množství živočichů a rostlin. Z tohoto pohledu je 
louka U Kuchyňky ideální. 

I krátká procházka po louce ukázala poměrně 
velké bohatství hmyzu. Desítky druhů bez velkého 
zkoumání. Několik druhů baboček, přástevníků. 
píďalek, brouci, ploštice, blanokřídlí, rovnokřídlí... 
Byť jde vesměs o druhy zatím běžnější, úbytek 
hmyzu v naší krajině je v posledních letech tak 
dramatický, že každé takovéto místo si zaslouží 
naši pozornost a ochranu. Takže jsme neváhali a 
souhlasili s výkupem.  

Výkup zajistil i do budoucnosti, že minimálně 
polovina této louky zůstane loukou (vykoupeno 
bylo prozatím 5590 m²), že nebude nijak 
potlačován její mozaikovitý charakter, a zřejmě 
dojde i na nějakou tu tůňku, aby byla lokalita ještě 
pestřejší . 

Pokud se budete chtít na louku U Kuchyňky 
podívat, pak nejsnazší přístup je z Hroznatína. Po 
žluté turistické značce se vydejte směrem na 
Přeckov, za potokem opusťte značenou cestu a 
jděte první lesní cestou vpravo. Po šesti stech 
metrech již uvidíte vpravo skrze les loučku. Přímo 
k ní žádná cesta nevede. 

   

Pár záběrů z květnové návštěvy na lokalitě – žlutokřídlec šťovíkový a spol, babočka síťkovaná, 
přástevník chrastavcový (foto Jan Moravec) 



Každý kousek se počítá (zejména, když jde o mokřad) 

Další v nedávné době realizovaný výkup byl v 
Ospělově na Prostějovsku. Ospělovský mokřad je 
lokalita malinká, celý má ani ne půl hektaru. I zde 
však beze zbytku platí totéž, co bylo napsáno na 
předchozí stránce – pro správné fungování krajiny 
je potřeba, aby byla co nejrozmanitější. A pokud 
jde o mokřad, je důležitost takových plošek 
dvojnásobná. O významu mokřadů pro vodní režim 
bylo v letošním extrémně suchém létu již napsáno 
mnohé. A to, že právě na mokřady je vázána řada 
zajímavých druhů, je známý fakt.  

V případě mokřadu u Ospělova je tím 
nejzajímavějším druhem nenápadná, silně 
ohrožená bařička bahenní. Hojná je zde jiná 
z vzácných, byť o něco běžnějších rostlin - vachta 
trojlistá. Z dalších zajímavých rostlin je možné 
jmenovat kozlík dvoudomý či suchopýr úzkolistý. 

O Ospělovský mokřad se ČSOP stará na základě 
dohod s vlastníky od roku 2002. O pět let později 
byl vykoupen první pozemek o výměře 1167 m². 
Současným výkupem se plocha vlastněná Českým 
svazem ochránců přírody zdvojnásobila.   

   

Vachta na Ospělově vykvétá málokdy … ale  Celkový pohled na mokřadní louku u Ospělova  
někdy se podaří (foto Eva Zatloukalová)  (foto Jan Moravec) 

Dary pozemků 

Za poslední rok se nám stalo už potřetí, že nám 
vlastník chce pozemek ne prodat, ale darovat. Na 
jednu stranu je to příjemné. Na druhou, vznikají tím 
dosud neřešené starosti… Když jednáme o výkupu, 
jednáme o takových pozemcích, jejichž hodnotu 
alespoň částečně známe, u nichž máme nějakou vizi 
cílového stavu i pozemkový spolek, který se o ně 
postará. V případě darů to tak ne vždy je.  

První nabídka daru se objevila již koncem loňského 
roku. Šlo o 1,6 ha pozemků na Tachovsku. Kdysi 
zřejmě sad, ještě dnes tam přežívá několik starých 
ovocných stromů. V současné době převážně 
zarostlé trnkou. Vzhledem k tomu, že dárci bylo 
jedno, jak pozemky pro ochranu přírody využijeme 
(můžeme je i prodat a za utržené peníze nakoupit 
nějaké zajímavější), dar jsme přijali. V současné 
době zde probíhají podrobné biologické průzkumy, 
na jejichž základě se rozhodneme, co dál. 
Problémem je, že široko daleko nepůsobí žádný 
pozemkový spolek. Takže pokud byste věděli o 

někom, kdo by měl chuť pustit se v oblasti mezi 
Tachovem a Stříbrem do obnovy starého sadu, 
například jako genofondového sadu původních 
odrůd, nechť nás kontaktuje. 

Druhý dar souvisí s lokalitou V Lyngu, kde již nějaké 
pozemky vlastníme. Díky němu jsme tak získali další 
skoro půlhektar lužního lesa se starými topoly, které 
jsou vhodným biotopem mimo jiné pro vzácného 
brouka lesáka rumělkového. Součástí daru je i 
několik pozemků s lokalitou nesouvisejících, kde 
budeme uvažovat o výměně. 

Do třetice nabídka dosud nedořešená – kus sadu na 
Klatovsku. Dárkyně by ráda, aby pozemek sloužil 
mimo jiné ekologické výchově. Dost specifický 
požadavek, a tak bylo v tomto případě nutno před 
rozhodnutím o přijetí daru zvážit, zda jsme schopní 
ho naplnit, neb Klatovsko je také oblastí prozatím 
bez pozemkových spolků. Naštěstí se podařilo najít 
v místě vhodného člověka, a tak už i tahle darovací 
smlouvy čeká na katastrálním úřadu na zápis. 


